

ชื่อวิทยานิพนธ์	อิมามอัชชาฟีอีย์กับการอธิบายเตาฮีด : ศึกษากรณีหลักการศรัทธาในอิสลาม
ผู้เขียน	นายอาแว แม่ะอูมา
สาขาวิชา	อิสลามศึกษา
ปีการศึกษา	2552

### บทคัดย่อ

วัตถุประสงค์ของการวิจัยครั้งนี้เพื่อ 1) ศึกษาหลักการยึดมั่นและการศรัทธาในอิสลาม 2) ศึกษาวิธีการอธิบายหลักการยึดมั่นและการศรัทธาของอิมามอัชชาฟีอีย์ 3) ศึกษาหลักการยึดมั่นและการศรัทธาในเตาฮีดของอิมามอัชชาฟีอีย์ การเก็บข้อมูลจากเอกสารและงานวิจัยที่เกี่ยวข้อง การวิเคราะห์ข้อมูลใช้หลักการตีฟิร หลักการหะดีษและทัศนะของอูลมะมาอ์ อะฮฺลุ อัสสุนนะฮฺ

#### ผลการวิจัยพบว่า

1) การยึดมั่นและการศรัทธาในอิสลามต้องมาจากแหล่งที่แท้จริงคือ อัลกุรอานและอัลหะดีษโดยการอธิบายแนวทางการยึดมั่นและการศรัทธาของชาวสะลัฟ ไม่มีการใช้หลักการกียาสและทฤษฎีทางอิลมุ อัลกะลามหรือปรัชญา

2) การอธิบายหลักการยึดมั่นและหลักการศรัทธาของอิมามอัชชาฟีอีย์โดยยึดถืออัลกุรอานและอัลหะดีษ (มุตะวาติร) หะดีษอาหาคที่มีสถานภาพเศาะหีหฺและหะสันทั้งที่บันทึกโดยอัลบุกอริย์และมุสลิมในหนังสือเศาะหีหฺ หนังสืออัสสุนันและหนังสือหะดีษอื่น ๆ ให้ความสำคัญกับความเห็นของเศาะหาบะฮฺ และห่างไกลจากแนวคิดกลุ่มเบี่ยงเบนจากอะฮฺลุ อัสสุนนะฮฺ เช่น ชีอะฮฺ เคาวาริจญ์ มุอะชะฮิดะฮฺและชะนาดีเกาะฮฺ

3) หลักการยึดมั่นและการศรัทธาในเตาฮีดของอิมามอัชชาฟีอีย์โดยยึดตามแนวทางอะฮฺลุ อัสสุนนะฮฺ วัลญะมาอะฮฺทั้งเตาฮีดอรัฎุบิยะฮฺ เตาฮีดอัลอูลูฮิยะฮฺและเตาฮีดอัลอัสมَاء์ วัศฟีฟาด ประกอบด้วยศิฟต์อัลอิลมุ ศิฟต์อัลกะลาม ศิฟต์อัลอูลู ศิฟต์อัลอิสติวอาอ์ ศิฟต์อันนุซุล ศิฟต์อัลอัค ศิฟต์อัลวัจฮฺ ศิฟต์อัลเกาะดัม ศิฟต์อัลญะฮัก ศิฟต์อัลอะศอบิอฺ ศิฟต์อัลอัยน์ และศิฟต์อรัฎุบิยะฮฺ โดยการยึดตามคัวบทอัลกุรอานและอัลหะดีษ แนวทางของเศาะหาบะฮฺและตาบิอีนไม่มีการตีความและพยายามหลีกเลี่ยงจากอิลมุ อัลกะลาม

**Thesis Title** Imam al-Shafi'iy in the Explanation of Tauhid : A Case Study of the Faith in Islam  
**Author** Mr. Awae Maeh-ouma  
**Major Program** Islamic Studies  
**Academic Year** 2009

### ABSTRACT

The aims of this research are 1) to study the principle of faith in Islam 2) to study the way of explanation by Imam al-Shafi'iy of the principle of faith 3) to study the principle of faith in Tauhid of Imam al-Shafi'iy. The research was conducted through collecting data from documents and related researches, and analyzing data by using principle of Tafsir, principle of Hadith and opinions of 'Ulama' Ahl al-Sunnah.

The result of the research found that

1) The belief in Islam must come from the true sources that are al-Qur'an and al-Sunnah by the explanation of the way of faith of Salaf people without using the principle of Qiyas and the theory of Ilmu al-Kalam or philosophy.

2) The explanation of the principle of faith of Imam al-Shafi'iy is based on al-Qur'an and al-Sunnah (Mutawatir) Hadith Ahad which are in situation of Sahih and Hasan both recorded by al-Bukhariy and Muslim in Sahih Books, al-Sunan Book and other Hadith Books. He respected the opinions of Sahabahs and was away from the opinions of the groups who turned aside from Ahl al-Sunnah like Shi'ah, Khawarij, Mu'tazilah and Zanadiqah.

3) The principle of faith in Tauhid of Imam al-Shafi'iy is based on the way of Ahl al-Sunnah wal-Jama'ah both in Tauhid al-Rububiyah, Tauhid al-Uluhiyah and Tauhid al-Asma' wa al-Sifat which consist of Sifat al-'Ilm, Sifat al-Kalam, Sifat al-'Ulu, Sifat al-Istiwa', Sifat al-Nuzul, Sifat al-Yad, Sifat al-Wajh, Sifat al-Qadam, Sifat al-Dahhak, Sifat al-Asabi', Sifat al-'Iain and Sifat al-Ru'yah by holding the texts of al-Qur'an and al-Hadith, the ways of Sahabahs and Tabi'iin without interpreting, and trying avoid from 'Ilm al-Kalam.

موضوع البحث الإمام الشافعي وشرح التوحيد : دراسة عن قضية أصول الإيمان في الإسلام  
الباحث السيد عاوي مياوما  
التخصص الدراسات الإسلامية  
العام الجامعي 1430

### مستخلص البحث

يستهدف هذا البحث لما يلي (1) دراسة أصول الاعتقاد والإيمان في الإسلام ، (2) دراسة طريقة شرح الاعتقاد والإيمان عند الإمام الشافعي ، (3) دراسة الاعتقاد والإيمان في التوحيد عند الإمام الشافعي، فيتم جمع المعلومات من الكتب والبحوث العلمية المتعلقة بموضوع البحث وتحليل المعلومات باستخدام قواعد أصول التفاسير والأحاديث وآراء علماء أهل السنة .  
والنتائج التي توصل إليها الباحث تأتي كما يلي :  
(1) الاعتقاد والإيمان في الإسلام لا بد أن يكون مصدرهما : القرآن والحديث حيث أن طريقة شرحه توافق بمنهج السلف الصالح ، بدون قياس ونظريات المتكلمين أو الفلاسفة .  
(2) إن طريقة بيان الاعتقاد والإيمان لدي الإمام الشافعي تتحور حول التمسك بالقرآن والحديث (الحديث المتواتر) وأحاديث الآحاد التي تعد في مرتبة الأحاديث الصحيحة والحسنة المروية في صحيح البخاري ومسلم وكتب السنن وغيرها والإهتمام بآراء الصحابة رضوان الله عليهم والبعد عن الآراء المنحرفة عن أهل السنة كالشيعة والخوارج والمعتزلة والزندقة .  
(3) مبدأ الاعتقاد والإيمان في التوحيد لدي الإمام الشافعي ينطلق من التمسك بطريقة أهل السنة والجماعة من ناحية توحيد الربوبية وتوحيد الألوهية وتوحيد الأسماء والصفات التي تشمل صفة العلم والكلام والعلو والإستواء والتزول واليد والوجه والقدم والضحك والأصابع والعين والرؤية حسب يتمسك بظواهر القرآن والسنة وفق منهج الصحابة والتابعين بدون تأويل و يجتهد البعد عن علم الكلام .